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Protokół nr 18/2016 z posiedzenia  

KOMISJI ROLNICTWA I ROZWOJU GOSPODARCZEGO  

w dniu 28 czerwca 2016 r. 
 

Porządek posiedzenia:  

1. Otwarcie posiedzenia. 

2. Fundusz sołecki. 

3. Wolne głosy i wnioski. 

 

Ad.1.  

Otwarcia posiedzenia Komisji Rolnictwa i Rozwoju Gospodarczego w dniu 28 czerwca 

br. dokonała Przewodnicząca Komisji Pani Maria Kamyczek, która powitała członków komisji - 

lista obecności stanowi załącznik nr 1  do protokołu.  

 

Ad.2. 

 Przewodnicząca M. Kamyczek poprosiła panią Katarzynę Spychaj o zabranie głosu  

w związku z tematem posiedzenia komisji dotyczącego funduszu sołeckiego. 

Pani Katarzyna Spychaj rozdała uczestnikom przygotowane materiały dotyczące 

funduszu sołeckiego (załącznik nr 2 do protokołu). Pani Spychaj wyjaśniła, że środki z funduszu 

przeznacza się na realizację przedsięwzięć, które muszą spełniać 3 warunki, tj.: są zadaniami 

własnymi gminy, służą poprawie warunków życia mieszkańców oraz są zgodne ze strategią 

rozwoju gminy ( min. Plan Odnowy Miejscowości, Plan Zagospodarowania Przestrzennego 

itp.). Typowymi przedsięwzięciami finansowanymi w ramach funduszu sołeckiego są budowa, 

modernizacja lub remont dróg gminnych, mostów i placów, budowa sieci wodociągowej  

i kanalizacyjnej, remonty lub modernizacja budynków gminnych oraz ich doposażenie, 

urządzanie boiska lub placu zabaw, organizacja imprez o charakterze kulturalnym, sportowym, 

edukacyjnym lub promującym gminę i in. Pani Spychaj  poinformowała, że warunkiem 

przyznania środków z funduszu sołeckiego jest złożenie przez sołectwo wniosku, który 

wcześniej uchwala się podczas zebrania wiejskiego, do wójta w terminie do dnia 30 września 

roku poprzedzającego rok budżetowy, którego wniosek dotyczy. Wniosek powinien zawierać 

wskazanie przedsięwzięć przewidzianych do realizacji na obszarze sołectwa w ramach 

środków określonych dla danego sołectwa, wraz z oszacowaniem ich kosztów  

i uzasadnieniem. Wójt w terminie 7 dni od dnia otrzymania  odrzuca wniosek niespełniający 

wyżej wymienionych warunków. Jeśli chodzi o inne ważne terminy to istotny jest również fakt, 

że do 31 lipca br. zostaje podana informacja dla sołtysów o wysokości środków funduszu 

sołeckiego na kolejny rok budżetowy. W opinii pani Przewodniczącej kwota ta powinna być 
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obwieszczana dla wszystkich mieszkańców. Pani Spychaj  zaznaczyła jednak, że z ustawy to nie 

wynika. Z-ca Wójta dodał, iż bezpośrednio na spotkaniu, podczas którego dochodzi do 

uchwalania wniosku, kwota środków pochodzących z funduszu sołeckiego jest przez sołtysa 

podawana do wiadomości zebranych. Pani Przewodnicząca uważa, że jest to za późno i będzie 

dążyć do tego żeby ów informację szeroko udostępniać. Według jej przekonania sołtys 

powinien być zobligowany do upublicznienia wysokości kwoty z funduszu sołeckiego, gdy tylko 

taką informację posiądzie. Pan Radosław Sobecki zaproponował, aby ten temat został 

poruszony na sesji Rady Gminy. Pani Kamyczek podkreśliła, że sprawa jasności funduszu 

sołeckiego winna być obwieszczona jeszcze przed zebraniem wiejskim, żeby przychodzący na 

spotkanie mieszkańcy wiedzieli jaką kwotą dysponuje sołectwo. Pani przewodnicząca 

zauważa, że mały odsetek społeczeństwa wie o istnieniu funduszu sołeckiego i tego, że to 

właśnie mieszkańcy mogą mieć wpływ na jego wydatkowanie. Nie ważne jest przewracanie 

całego statutu sołectwa tylko skupienie się na rzeczach najważniejszych, zwłaszcza na 

funduszu sołeckim, jego jasności i uporządkowaniu. Pani Przewodnicząca jest myśli, że wiele 

osób podziela jej opinię. Pani Spychaj zauważa, że takie rozpowszechnianie informacji 

mogłoby doprowadzić do podziału wsi bądź spięć między mieszkańcami, bo każdy mógłby 

wystąpić z własnymi propozycjami przedsięwzięć służących przede wszystkim interesowi 

jednostki. Pan Kruk dopowiedział, że może się tak zdarzyć, że na spotkanie przyjdzie osoba, 

która myśli, że pieniądze można przeznaczyć na wszystko. Pani Spychaj zaznaczyła, że dokłada 

wszelkich starań, aby uniknąć sytuacji odrzucenia wniosku np. z powodu błędów- podania złej 

nazwy dla przedsięwzięcia lub jego niezgodności z zadaniami gminy.  

 Pani Spychaj przytoczyła następny istotny termin, tj. 31 października danego roku 

budżetowego – do tego czasu sołectwo może złożyć do wójta wniosek o zmianę przedsięwzięć 

lub ich zakresu. Ze zmianą przedsięwzięć mamy do czynienia, gdy jest mowa o usunięciu  

z wniosku w uchwale budżetowej pierwotnie zgłoszonego przedsięwzięcia i zastąpienie go 

innym, z kolei zmiana zakresu przedsięwzięć dotyczy rezygnacji z przedsięwzięcia  

i przeznaczenia zwolnionych środków na inne przedsięwzięcia zawarte już we wniosku, 

dodania przedsięwzięcia i przeznaczenia środków na jego realizację z kwot przechodzących ze 

zmniejszenia zakresu innych przedsięwzięć wcześniej już zawartych we wniosku lub dotyczy 

zmiany zakresu realizacji przedsięwzięć polegającej na zmianie rozmiaru zadania  

a w konsekwencji zmianie oszacowanych kosztów. Procedura uchwalania wniosku  

w sprawie zmiany jest analogiczna jak pierwotnego wniosku sołectwa.  Do 31 maja wójt może 

wystąpić do wojewody o zwrot części wydatków finansowanych z funduszu sołeckiego – 

maksymalnie do 40% wartości wydatków. Pani Przewodnicząca zapytała czy co roku gmina 

otrzymuje najwyższą z możliwych kwotę zwrotu. Pani Spychaj potwierdziła i przypomniała, że 

w zeszłym roku kwota zwrotu kształtowała się na wysokości ok 37% wartości wydatków, co 

wynikało z decyzji ministerstwa – gminy nie miały możliwości wpływu na tą wartość.  

Pani przewodnicząca dopytała o najczęstsze błędy pojawiające się we wnioskach.  

W odpowiedzi pani Spychaj zwróciła uwagę na przedsięwzięcia, które nie spełniają warunków 

wymienionych w ustawie – wtenczas wymagana jest modyfikacja wniosku. Jeśli błąd leży  
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w samej nazwie zadania korekta z reguły robiona jest na miejscu, ponieważ nie wpływa na 

całokształt. Są też takie przypadki, że na etapie planowania przedsięwzięcia nie wszystko jest 

wiadome np. wymagana zgoda konserwatora. Z-ca Wójta podkreślił, że gmina nie może 

namawiać sołectwa jakie zadania mają realizować, ale może udzielać konsultacji w zakresie 

wypełniania wniosków, żeby nie dochodziło do ich odrzucania. Pani Przewodnicząca zwróciła 

się do pani Spychaj z zapytaniem czy wnioski pod względem merytorycznym zawsze trafiają 

do niej. Pani Spychaj potwierdziła i zwróciła uwagę na jeszcze jedną ważną kwestię, 

mianowicie sołectwo nie może przekroczyć we wniosku wysokości środków funduszu 

sołeckiego. Nie można wypisywać wszystkich zadań, które są do zrealizowania – tylko te do 

wysokości funduszu. W innym przypadku dochodzi do odrzucenia wniosku, potrzeby 

ponownego zebrania sołtysa, rady sołeckiej oraz mieszkańców i uchwalenia nowego wniosku. 

Nie jest problemem wymiana okna, gorzej jeśli ktoś chce dociągnąć sieć wodociągową- 

wtenczas fundusz z pewnością się przekroczy. Nie wykluczona jest też współpraca sołectw, 

oczywiście z zachowaniem wcześniejszych postanowień. Za przykład może posłużyć 

zagospodarowanie terenu wokół świetlicy wiejskiej – przedsięwzięcie finansowane jest z 

dwóch funduszy sołeckich, miejscowości Nowy Belęcin oraz miejscowości Stary Belęcin.  

Pani przewodnicząca poprosiła o przedstawienie inwestycji zrealizowanych w tym 

roku. Z-ca Wójta przystępując do omówienia przedsięwzięć rozdał wykaz inwestycji 

realizowanych w roku 2016 (załącznik nr 3 do niniejszego protokołu). Pierwszym zadaniem 

było dokończenie utwardzenia z kostki placu przed świetlicą wiejską w miejscowości 

Mierzejewo (II etap).  Wykonawcą był Michał Smektała Kompleksowe Roboty Ziemne  

i Ogólnobudowlane ze Święciechowy. Cena inwestycji wyniosła 10.000 zł (II etap) - w całości 

sfinansowana z funduszu sołeckiego. Pani Przewodnicząca zapytała ile m2 kostki ułożono oraz 

jaką kostkę zastosowano. Pan Sobecki wyjaśnił, że w sumie wybrukowano około 300m2  

z zastosowaniem kostki o grubości 8 cm przy udziale dwóch funduszy sołeckich; został 

wykonany wjazd i utwardzono cały przód przed salą. Pan Kruk zadał pytanie co obejmowała 

cena przedsięwzięcia. Z-ca Wójta wyjaśnił, że w koszty wliczono robociznę i materiał, z kolei 

nie było wielkich kosztów związanych z przygotowaniem podłoża. Inwestycje wykonano  

20 stycznia 2016r. zgodnie z planowanym terminem.  

Drugim zadaniem był remont łazienek w sali wiejskiej w Pawłowicach. Przedsiębiorstwo 

Projektowo- Budowlane Alfred Klabik, Żaneta Buzała z Frankowa wykonali inwestycje,  

a całość, tj. 14.312 zł  sfinansowano funduszem sołeckim. 24 marca 2016r. oddano do 

użytkowania wyremontowane pomieszczenie, zgodnie z planem.  

Kolejne zadanie polegało na utwardzeniu placu przy świetlicy wiejskiej w Nowym Belęcinie. 

Wykonawcą został Zakład Handlowo- Usługowy pani Aliny Ryczkowskiej z Górzna, a wartość 

inwestycji oszacowano na 11.050 zł i sfinansowano ją w całości z funduszu sołeckiego. Zadanie 

wykonano w terminie, tj. do 30.04.2016r. Pan Sobecki podkreślił, że sołectwa samodzielnie 

dokonują selekcji firmy, która ma wykonać przedsięwzięcie; gmina ze swojej strony pomaga  

w przygotowaniu umowy czy protokołu odbioru z udziałem inspektora- nie ingeruje w wybór 

wykonawcy. Dla przykładu odczytano protokół ze spotkania Rady Sołeckiej Nowego Belęcina, 
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który stanowi uzasadnienie dlaczego wybrano takiego wykonawcę dla przedsięwzięcia (dobra 

cena oraz wcześniejsza współpraca). Pani Przewodnicząca dopytała o powierzchnią 

utwardzenia placu. Z-ca Wójta oświadczył, że jest to przeszło 100m2 i nie służy jako parking. 

Zadanie wykonano w terminie 30.04.2016r. 

Czwartym zadaniem wykonanym w całość z funduszu sołeckiego przez firmę pana Michała 

Smektały z m. Święciechowa jest modernizacja ulicy Ogrodowej w Garzynie, które wyceniono 

na 19.797,59zł. Inwestycja polegała na budowie chodnika z dwóch stron jezdni o długości 

około 100m i 70m. Prace ukończono bez opóźnień, tj.15.05.2016r. 

Ostatnie, jak dotychczas, zadanie uregulowane w całości środkami pochodzącymi z funduszu 

sołeckiego to budowa garażu przy świetlicy wiejskiej w Pawłowicach. Firma KOSTALKON 

Dargiel Konrad z m. Skarżysko-Kamienna postawiła garaż za kwotę 2.780 zł, jednak podłoże 

trzeba było przygotować we własnym zakresie. Sołtys wsi zakupił cement za kwotę 200zł. 

Dodatkowym kosztem było przygotowanie dokumentacji budowlanej przez pana Marka 

Łysiaka za cenę 1.000 zł. 18 czerwca zakończono pracę nad tym zadaniem. Pan Kruk zapytał 

czemu ma służyć ten garaż. Pani Przewodnicząca wyjaśniła, że garaż będzie pełnił funkcję 

raczej magazynu, np. dla zbędnych rzeczy z sali.  

Z-ca Wójta przystąpił do omówienie kolejnych zadań inwestycyjnych, ale nie realizowanych  

z funduszu sołeckiego. Pierwsze z nich dotyczy przebudowy budynku dawnego przedszkola na 

bibliotekę z czytelnią w Pawłowicach (II etap). Zadanie zostało wykonane – 24.06.2016r 

sporządzono protokół odbioru. Do przetargu przystąpiły dwie firmy, wybrano ofertę 

korzystniejszą, tj. Przedsiębiorstwo Projektowo-Budowlane pana Alfreda Klabika i pani Żanety 

Buzała z Frankowa, którzy zaproponowali wykonanie prac za kwotę 194.365,19zł. Druga ze 

złożonych ofert, zaoferowana przez firmę pana Piotra Giera z Dzięczyny, opiewała na kwotę 

blisko 100.000 zł wyższą. Tak więc między otrzymanymi ofertami wystąpiła bardzo duża 

rozbieżność kwotowa. Duża wartość inwestycji wynika m.in. z windy dla osób 

niepełnosprawnych, którą zamontowano przy przebudowanym budynku. Pani 

Przewodnicząca upewniła się czy winda ma wszystkie wymagane atesty. Pan Kruk zapytał czy 

wstępny kosztorys znacznie różnił się od ceny ofertowej. Pan Sobecki wyjaśnił, że  

w przetargach gmina ogłaszała, jaką kwotę ma zagwarantowaną na realizację danego zadania, 

w tym przypadku była to kwota 198.000 zł i dodał, że I etap też wykonywało przedsiębiorstwo 

pana Klabika i pani Buzała.  

Na kolejne zadanie, tj. termomodernizację szkoły w Pawłowicach, gmina ma zagwarantowane 

148.000 zł. Do przetargu przystąpiły trzy firmy, również najkorzystniejszą ofertę złożyło 

przedsiębiorstwo z Frankowa proponując cenę 94.125,73 zł (pozostali oferenci zaproponowali 

97.677,88 zł – firma WILBUD Hubert Kowalski z Kobylina oraz 119.270,47 zł – firma JANBUD 

Michał Jankowiak z Kiełczewa).  Prace podzielono na dwa etapy, a zapłata nastąpi w dwóch 

transzach po zakończeniu danego etapu. W I etapie zaplanowano termomodernizację dwóch 

ścian szkoły w terminie do 30 września br., w II etapie kolejne dwie ściany w terminie do  

30 maja 2017r, nie będzie to jednak cały budynek.  
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Pani Przewodnicząca zapytała o inwestycje w najbliższym czasie do zrealizowania. Pan Sobecki 

wyjaśnił, że będzie to wodociągowanie, czyli budowa linii z Mierzejewa do Oporówka. Na 

inwestycję jest zagwarantowane w budżecie 500.000 zł i musi być zrealizowana jeszcze w tym 

roku. 

 

Ad.3. 

Pani Przewodnicząca odniosła się do sprawy dotyczącej kanalizacji i zapytała o spotkanie, które 

odbyło się z projektantem i weryfikatorami 20 czerwca. Z-ca Wójta poinformował, że 

weryfikatorzy poprosili o tydzień czasu w celu zapoznania się z dokumentami dot. oczyszczalni. 

W kwestii sieci są też pewne uchybienia, które pan Galiński musi poprawić. Pan Sobecki 

przypomniał, że korzystna jest dla gminy sugestia Ministerstwa dotycząca powstrzymywania 

się od ogłaszania przetargów, ze względu na nowelizację ustawy o zamówieniach publicznych, 

która ma wkrótce wejść w życie.  

Ze względu na wyczerpanie tematu, spotkanie zostało zakończone. 

 

 

             Protokołowała:      Przewodnicząca: 

 

          Malwina Biernaczyk      Maria Kamyczek 

 


